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سٚى عًش أحًذ يغشتٙ : اسى انؽانثح

أ٘ فاٚزج عثذ انهؽٛف كهكد. د: انًششف

لسى انهغح الاَدهٛزٚح  –خايعح انًهك عثذ انعزٚز  -كهٛح انرشتٛح نلألساو الأدتٛح: انكهٛح

دساسح صٕذٛح دلانٛح لأصٕاخ الإؼثاق فٙ آٚاخ يخراسج يٍ انمشآٌ انكشٚى :  عُٕاٌ انشسانح

 

عشض ْزا انثحث سًاخ يًٛزج نثعط الأصٕاخ عهٗ يسرٕٖ انًخشج ٔ انصفح ٔ ْٕ ٘         

تالإظافح إنٗ رنك فاٌ ْا انثحث ٚهمٙ انعٕء . ٚشكز عهٗ أًْٛح انصٕخ انٕاحذ فٙ ذحذٚذ انًعُٗ

عهٗ حمٛمح أٌ الإتذال انصٕذٙ لذ ٚؤد٘ إنٗ ذغٛٛش فٙ انًعُٗ حٛث أَّ أ٘ إظافح فٙ انًثُٗ 

. نًعُٗذؤد٘ إنٗ إظافح فٙ ا

ٔ الأصٕاخ / ض  –غ  /نمذ ذى ذحش٘ أصٕاخ الإؼثاق ْٔٙ الأصٕاخ انًرفدشج         

ٔ ذفكٛكٓا اندزئٙ ( انفًَٕٛٛح) يٍ خٓرٍٛ ْٔٙ انصٕذٛح / ؾ  –ص / الاحركاكٛح ٔ ْٙ 

إٌ عذو ٔعٙ لشاء انمشآٌ تالاخرلافاخ تٍٛ أصٕاخ الإؼثاق ٔ الأصٕاخ انًماتهح نٓا  (. الأنٕفَٕٛح)

. غٛش لادسٍٚ عهٗ اسرٛعاب انرثاٍٚ انذلانٙ تٍٛ ْزِ الأصٕاخ فٙ يٕاظعٓا انًخرهفح ٚدعهٓى

عهٗ . فكًا ٚشٛش عُٕاٌ انثحث فئَٓا دساسح صٕذٛح ٔ دلانٛح. ذركٌٕ ْزِ انذساسح يٍ شمٍٛ        

فٙ انمشآٌ ذعشض تُاءا / ؾ  –غ  -ض–ص / انًسرٕٖ انصٕذٙ فاٌ أصٕاخ الإؼثاق الأستعح 

ٔ ذمٕو انذاسسح تُاءا عهٗ صفاخ أصٕاخ الإؼثاق . ا أٔ ذأثٛشْا فٙ أصٕاخ أخشٖعهٗ اسرثذانّ

تذساسح يذٖ ذأثٛش أصٕاخ الإؼثاق فٙ /  ر –خ  –د  -س/ ٔ صفاخ الأصٕاخ انًماتهح نٓا  

ٔ تعذ رنك ٚرى . الأصٕاخ انًدأسج نٓا سٕاءا انرٙ ذسثمٓا أٔ انرٙ ذعمثٓا انثعٛذج يُٓا أٔ انمشٚثح

ساخ اسرثذال ْزِ الأصٕاخ تغٛشْا ٔ انًماسَح تٍٛ كم يُٓا نمٛاس دسخح ذأثٛش كم إحصاء عذد و

أٔلا، . ٔ يٍ َاحٛح انًسرٕٖ انذلانٙ، فاٌ انثاحثح ذعرًذ عهٗ اخشائٍٛ. يُٓا عم الأصٕاخ الأخشٖ

انرحهٛم انًٕسفٕفًَٕٛٙ ندزٔس انكهًاخ انرٙ ذحرٕ٘ عهٗ حشٔف الإؼثاق ٔ انكهًاخ انًماتهح نٓا 



ثاَٛا، ذرثع انذساسح ؼشٚمح . نهرفكٛك اندزئٙ نثُاء انكهًح( 1981) عهٗ ؼشٚمح ياكاسثٙ تُاءا 

ٔرنك لإٚداد انشاتػ انصٕذٙ انذلانٙ تٍٛ انكهًاخ انرٙ ذحرٕ٘ عهٗ ( 1994)ياسهٍٛ ٔٚهسٍ 

.  أصٕاخ الإؼثاق ٔ انكهًاخ انًماتهح نٓا

أٌ كم الأصٕاخ نٓا ذأثٛش لٕ٘ عهٗ  ٔ تشكم عاو، فمذ ٔخذخ انذساسح يٍ انُاحٛح انصٕذٛح        

ْٙ يٍ ألٕٖ حشٔف الإؼثاق  ]ص –غ [الأصٕاخ انًدأسج نٓا تُسة يرفأذح، ٔ أٌ حشفٙ 

أيا يٍ انُاحٛح انذلانٛح فمذ أظٓشخ َرائح انثحث أٌ . ذأثٛشا ٔفما لأساس انثعذ أٔ انمشب انصٕذٙ

ا ًٚكٍ انمٕل تأٌ انرأثٛش انذلانٙ لذ ٔ تٓز. الإظافح انصٕذٛح ذؤد٘ إنٗ إظافح أٔ ذثاٍٚ فٙ انًعُٗ

.   حٛث أٌ أ٘ خؽأ فٙ انًعُٗ يرعهك تخؽأ فٙ انرلأجٚعرًذ عهٗ سًاخ أصٕاخ الإؼثاق 

 

 

 

 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Abstract 

 

 
Name: Reem Omar Ahmad Maghrabi 

Supervisor: Dr. Faiza Abdullatif Kalakittawi 

College: College of education- English department - King Abdulaziz University  

Title of thesis: A Phonological Semantic Study of the Closing Emphatics in Some    

                         Selected Verses of The Glorious Qur'an 

 

This study deals with distinctive features of some phonemes on the acoustic and 

articulatory levels. It focuses on the importance of a single phoneme in deciding 

meaning. Moreover, it sheds light upon the fact that phonological alternation may 

result in semantic change as any addition in construction leads to an additional 

meaning. The emphatic sounds both the plosives / ؾ D -  T / and the fricatives / ð -   S / 

are traced in duality phonemically and allophonically. The unawareness of the reciters 

of the Qur'an of the distinctive variation between the emphatic sounds and their non-

emphatic counterparts /s - d- t- ð/ makes them unable to realize the vital semantic 

divergence between the different utterances. Therefore, the research is constructed. 

The study is of two main sides as the title indicates; phonology and semantics.  At 

the Phonological level, the phonological manifestations of the four empathic 

phonemes / S – D –T - ð / in Qur'an are displayed based on the emphatic replacement 

and the disturbance. Based on the characteristics and the distinctive features of the 

emphatics and their counterparts, the researcher traces how far the existence of 

emphatics could affect the adjacent sounds either regressively or progressively in 

relation to the phonetic and allophonic adjacent or distant replacements or 

disturbances. Furthermore, the number of  replacements is counted and analyzed 

statistically to figure the degrees of the effect of the emphatics comparatively. At the 



semantic level, the researcher follows two procedures. Firstly, a morphophonemic 

analysis of the roots of the words with emphatics together with there non-emphatic 

counterparts is given by following McCarthy's auto-segmental approach (1981). 

Secondly, the model of Marslen-Wilson et al. (1994) is followed to exploit the 

phonological-semantic transparency.   

 

      Taken together, phonologically speaking, it has been found that all the four 

emphatic phonemes are having strong effect on the surroundings with different 

percentages. /T/ and  /S/ are the strongest among the emphatics in relation to the 

distant adjacent criteria. Semantically speaking, the results of the study show that 

phonological addition leads to either semantic addition or diversity. Thus, the 

semantic manifestations could be discerned based on the characteristics of the 

emphatic sounds of the study in order to clarify how misinterpretation, either 

phonologically or allophonically is correlated to misrecitation. 

 

 

 

 

 

 

 

 


